
Értékeink
 Tóth Gábor - főszerkesztő

Egy település mindennapi életében jelen van önmaga értéke 
is. Ez, így első olvasatra nem mond sokat, de érdemes belegon-
dolni. Értékeink a hagyományaink, az emlékeink, a falu múltja, 
ismert és ismeretlen szülöttei, kézművessége, épített öröksé-
ge, sok minden együttvéve. 

Az érték kettős funkciót tölt be pedagógiai szempontból: rész-
ben hozzájárul a szűkebb és tágabb emberi közösségek fejlő-
déséhez, tehát rendelkezik egy határozott közösségfejlesztő 
funkcióval, másrészt elősegíti az egyén fejlődését is, azaz hoz-
zájárul az individuális fejlődéshez. Ennek fontosságához nem 
fér kétség.
A szociológia az értéket a kultúra fogalmába tartozónak tekinti 
nemcsak és nem is elsősorban az irodalmi, művészeti, zenei 
alkotásokat, azok ismeretét és élvezetét, hanem egyrészről 
az emberek alkotta tárgyakat (például épületeket, bútorokat), 
másrészről és főképpen a társadalom viselkedési szabályait, 
normáit, az azokat alátámasztó értékeket, a hiedelmeket, a 
vallást, továbbá a hétköznapi és tudományos ismereteket, vé-
gül magát a nyelvet. Emellett a társadalom tagjainak bizonyos 
értékeket, normákat kell követniük. Sőt, az értékek kulturális 
alapelvek, kifejezik, hogy az adott társadalom mit tart kívána-
tosnak, fontosnak, jónak vagy rossznak.
Az etika szemüvegén keresztül a lelkiismeretünk bizonyítja, 
hogy vannak értékeink. Az értékek meglétét el kell fogadnunk. 
Az értékek minden korban adottak, a történeti szereplők eltérő 
viszonyulása, az adott korszakra jellemző (át)értékelő attitűdje, 
felfogása révén változik az értékszemlélet (erre később vissza-
térünk). 
Ha arról beszélünk, hogy létezik egy több ezer éves kultúránk, 
akkor azt egész egyszerűen tudjuk definiálni: a kultúra az em-
beriség által létrehozott anyagi és szellemi értékek (javak) ösz-
szessége, a művelődésnek valamely területe, illetve valamely 
népnél, valamely korszakban való megnyilvánulása.

Röviden tehát, ha értékeink vannak, akkor kultúránk is van.
De nem elég a tudat, hogy van, hiszen azt ápolni kell, azzal fog-
lalkozni kell. Mint egy jól működő kapcsolatban, ahol nem csak 
megszerezni kell tudni, hanem megtartani is a másikat.
A megtartás és az ápolás alappillére a kultúra „szentségének” 

megóvása, azaz minden erőnkkel azon kell lennünk, hogy a kul-
túrának helye legyen, kézzel fogható legyen egy közösségben. 
Ahol a kultúra „templomát”, azaz a művelődési házat, a „kul-
túrt” bármely okból eladni kényszerül az „adott kor történelmi 
szereplője”, ott markánsan változott a fent jelzett értékszem-
lélet. 

Diósjenő helyi, települési értékének tekinthető az a számos 
kincs, melyet a 2020-ban kiadott Diósjenő község értéktára 
c. munkában Végh József összegyűjtött. Idén került ki a nyom-
daprés alól Szentgyörgyi István, a színész életútját bemutató 
könyv, ugyancsak ismert és elismert helytörténészünk tollából. 
A Szentgyörgyi örökség Diósjenő kultúrájának meghatározó ré-
sze, kiemelt értékünk. Az, hogy a mai napig nincs ennek a gyűj-
teménynek méltó helye, hogy dobozokban, ládákban kell várnia 
a csodára, hogy valaha közkinccsé tehető legyen, legenyhébb 
szóval is méltatlan.
De leginkább az a méltatlan – és nem csupán helyi szülöttünk 
örökségére nézve, hanem az egész közösség értékeire tekintettel 
–, hogy még mindig dolgoznak erők, „adott korszakra jellemző 
(át)értékelő attitűdök”, akik eleve megkérdőjelezik, hogy az 
értékmentésnek van-e manapság létjogosultsága, egyáltalán 
van-e értelme egy olyan kulturális, művészeti közösségi teret 
létrehozni, ahol a helytörténeti gyűjtemény, egyéb, világhírű, 
hazai, kortárs tárlatokkal együtt bemutatható legyen. 
Mert azt tudjuk, hogy lesz kiállító terünk az új orvosi rendelő 
emeleti szintjén. Azt is tudjuk, hogy ez önkormányzati terület, 
melyen önkormányzati szándék volt egykor, egy kiállításra al-
kalmas tér kialakítása. Az is köztudott, hogy erre jelen körül-
mények között nincs kerete a településnek, ezért ajándékként 
érkezett a felajánlás, hogy egy képviselőnk magán beruházás-
ként, a kibérelt ingatlanon, alapítványi üzemeltetésben kívánja 
megvalósítani azt a kiállító teret, ami otthont ad Diósjenő helyi 
értékének, a Szentgyörgyi gyűjteménynek. Annak a gyűjtemény-
nek, ami a volt művelődési ház eladását követően csak hányko-
lódott, végül Végh József bedobozolta és ideiglenesen elraktá-
rozta, hogy ne vesszen el, ne semmisüljön meg. Hogy maradjon 
valami Diósjenő múltjából, amire büszkék lehetnek az itt élők. 
Minden erővel azon kell lenni, hogy ez a törekvés ne ütközzön 
akadályba.
Mert ha ismerjük az értékeinket, akkor közelebb kerülünk a sa-
ját kultúránkhoz is.

„Kultúrát nem lehet örökölni. Az elődök kultúrája egykettőre el-
párolog, ha minden nemzedék újra meg újra meg nem szerzi 
magának.”
Kodály Zoltán
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Elkészült az új orvosi rendelő
 Jenői Napló - interjú

Még október közepén beszélgettünk először Székely József 
polgármesterrel, hogy hol is tart az új rendelő átadása, meg-
nyitása. Aztán az események olyan lendületet vettek, hogy a 
Jenői Napló csak loholt a faluban zajló történések nyomában, 
majd november 16-án az ünnepélyes átadás. Azóta pedig, mire 
újságunk Önökhöz is eljut, már sorra lakják be orvosaink az új 
rendelőket. Interjúnk összefoglalja az elmúlt hónapok jelentő-
sebb mérföldköveit.

Jenői Napló – Egy egészségügyi intézmény megépítése igen 
összetett feladat. Azon túl, hogy a tervezés során a szakhatósá-
gi előírásoknak minden téren meg kell felelni, az építkezés be-
fejeztével, a használatba vételt megelőzően még le kell futtatni 
jó pár olyan kötelező vizsgálatot, ami nélkül nem adható át az 
intézmény. Mivel teltek az átadás előtti, utolsó hetek?

A frissen emblémázott, új rendelőtömb

Székely József – Miközben az egyes rendelőkbe tervezett bú-
torok sorra elkészültek, az ÁNTSZ bejárta az intézményt, már 
csak a legutolsó vízmintavételezések maradtak, amire azért 
van szükség, mert ugyan azonos ivóvízhálózatra került ez az 
épület is, mint a település összes, korábban átadott intézmé-
nye, mégis a vízgépészeti szereléseket követően meg kell tudni 
állapítani, hogy a vezetékekből valóban tiszta és használatra 
alkalmas víz folyik. Az ÁNTSZ továbbá vizsgálta, hogy a tervek-
nek megfelelően ténylegesen úgy lettek kialakítva a rendelők, a 
kapcsolódó mellékhelyiségek, a betegszállításhoz használható, 
egyenes útvonalak, a kerekesszékekkel is használható ajtónyí-
lások, dedikált WC-k. Ugyanígy el kellett készíteni a különféle 
tájékoztató feliratokat is, amiket jelen esetben is Kiss Gergő-
nek köszönhetünk. Felkerültek a betegtájékoztató monitorok 
is, hátra maradt a telefon és internet bekötése, ami reménye-
ink szerint a lap megjelenéséig meg is történik majd.
 
JN – Ilyenkor az orvosok egyszerűen átköltöznek az új ingatlan-
ba és minden mehet tovább a megszokottak szerint?
 
Sz.J. – Majdnem. Az új rendelők használatbavételi engedélyezé-
sét az itt praktizáló orvosoknak kell megkérnie az ő felügyeleti 
szervüknél. Ezt online, maguk intézik. Emellett például a fogor-
vosi széket át kellett az új rendelőbe telepíteni, ami gyakorlati-
lag egy nap tervezett kiesést eredményezett. A felnőtt háziorvo-
si rendeléshez fontos Laczkovszki doktor úr eddig megszokott 
vezetékes telefonszáma, valamint a stabil, szélessávú internet, 
aminek az átkötését éppen végzi a szolgáltató.
Természetesen az Önkormányzat is új szerződést kötött az or-

vosainkkal, hiszen megváltozott a rendelés telephelye.
Rados doktorúr nem fog átköltözni az új rendelőjébe, mert ő 
nyugdíjba vonul, megállapodásunk értelmében legkésőbb 
2024. június végéig viszi a praxist.
A Kalocsai Enikő és lelkes diákjai által kifestett, csodaszép, vi-
lágos gyermekorvosi rendelő így akkor kerül használatba, amig 
meg nem érkezik az új gyermekorvos Diósjenőre.
 
JN – Haladjunk sorba az eseményeken. Ahogy meglett minden 
szakhatósági engedély, mi következett?

A csodálatosan dekorált gyermekorvosi vizsgáló

Sz.J. – Rengeteg dolgunk akadt az átadóig. Többek között ki 
kellett alakítani a rendelő környezetét. ismeretes, hogy itt, a 
Villtesz épülete előtt haladt a gyalogos járda, amit áttettünk 
a rendelő komplexum és a Művészetek Háza bejárataihoz il-
leszkedő, térköves járdával egybekötött mozgáskorlátozottak 
által is használható rámpára. Ez a Szabadság úti sarkon össze 
lett kötve az ottani lépcsővel, a másik végén pedig egy rámpa 
épült, ahol a kerekesszékes betegek tudnak akadálymentesen 
eljutni a rendelőkig. A Szabadság úti végén is épül majd egy 
keskenyebb rámpa a babakocsik számára, de ezzel meg kell 
várnunk a csapadékvíz elvezetési pályázat építkezését, hogy 
a csatlakozó szintek pontosak legyenek.  A régi járda fel lett 
szedve és az útpadkától az új járdáig földdel feltöltött rézsű ala-
kult ki, melynek tetejére levendulát ültettek közmunkásaink és 
megszórták mulccsal. Tavasszal rózsatöveket is telepítünk, va-
lódi virágos faluközpontot láthatnak apránként megszületni az 
arra járók.  A Gölleszben, -kölcsönösen jó-  együttműködésünk 
alapján, már el van dugványozva az a mintegy 100 tő muskátli, 
amely az ablakok majdani virágládáit díszíti. A Villtesz bejárat 
mellett alakítottuk ki azt a parkolót, ahova a mozgáskorlátozot-
takat szállító jármű állhat.

A háziorvosi rendelő világos és tágas helyisége



Jenői Napló – Sokan kérdezték, hogy lesz-e és hol a rendelőhöz 
kapcsolódó parkoló.
 
Székely József – A közintézmények létesítésekor vannak bizo-
nyos szabályok, törvényi előírások, amiket be kell tartani. Ese-
tünkben ez úgy szól, hogy 250 méteres körzetben kell lenni 
olyan parkolónak, ahova be tudnak állni a rendelőbe látogatók. 
A Villtesz környezetében több ilyen terület van, ahova leparkol-
hat az a mennyiségű autó, ami eddig is megállt a régi rendelő-
nél a Kossuth út és a Zrínyi utca kereszteződésében, vagy a 
Börzsönyi úton. Ennek ellenére határozott szándékunk, hogy a 
Kossuth úti csapadékvíz elvezetési rendszer felújításához kap-
csolódóan, a Villtesz tömbjével szemben, az elszúrt, félbema-
radt rendelő előtti területen, egy olyan parkolót alakítsunk ki, 
ami a lefedett árok fölött, a lejtő mérséklésével ad majd közeli 
helyet az odaérkező betegeknek. Itt természetesen megmarad 
az érintett ingatlanra történő behajtási lehetőség (remélve, 
hogy hamarosan a félbemaradt ingatlan is hasznosul), így min-
denképp egy, az új rendelőhöz legközelebb kialakított, bizton-
ságos parkolója lesz az odaérkezőknek.
A mentő – amennyiben szükség lesz rá – a Villtesz udvarára 
hajthat majd be.

A feltöltött és levendulával beültetett rézsű

JN – Mikorra lesz befejezettnek mondható ez a projekt?
 
Sz.J. – Egyértelműen akkor, amikor majd a parkoló is elkészül-
het. Jelen pillanatban még a Katasztrófavédelem véleményezi 
a csapadékvíz elvezetés terveit. Erre várunk most. Nyilvánvaló, 
hogy a téli időszakban nem tudunk építkezni, így a jövő tavasz 
elejére csúszhat a kezdete ennek a beruházásnak.
 
JN – Apropó. Mi lesz a sorsa a félbehagyott rendelőnek?
 
Sz.J. – Az elmúlt hónapokban markánsan körvonalazódott az 
az elképzelés, hogy ott szolgálati lakást alakítunk ki, amit olyan 
pedagógus, netán rendőr vehet majd igénybe, akit a lakhatási 
lehetőség is idevonz Diósjenőre.
De pillanatnyilag ez még nincs napirenden, mert a félbehagyott 
rendelő építésére költött, több mint 70 millió forint előteremté-
se és az új rendelőbe történő befektetése volt az elsődleges cé-
lunk. Ez hatalmas erőfeszítés volt és igen, a megvalósuláshoz 
nagyban hozzájárult az, hogy a testület tagjai személyes áldo-
zatvállalásban lemondtak a nekik törvényesen járó tiszteletdíj-
ról. Fuchs Györgyi, Blaskóné Marika, Németh Kriszti, Kalocsai 
Attila és Glöckl Feri közösen tették bele azokat a „hatalmas 
apróságokat”, amivel össze tudtuk szedni az új intézményhez 
szükséges forrásokat.
Mindeközben a település gazdálkodása folyamatosan stabil 
maradt. Sokat köszönhetünk az adófizetési fegyelemnek is úgy, 
hogy betartottuk a választási vállalásunkat és nem emeltünk 
adót!
Ráadásul az új rendelő 50 kW-nyi napenergia kapacitással is 
gazdálkodhat. Hűtő-fűtő klímák dolgoznak a rendelőknél, ezt 

egészítik ki az elektromos NoBo panelek. Garantált az állandó, 
jó hőmérséklet, télen, nyáron az új rendelő szárnyban is. Arra 
büszkék lehetünk, hogy végig tudtuk tartani a költségtervet, se-
hol nem kellett vésztartalékokhoz nyúlni.
 

Az éjszakai kinézetre is büszke lehet az egykor jellegtelen épülettömb

Essen szó a mellékhelyiségekről is, megfelelő számú mind-
két nem részére a biológiai sajátosságok szerint külön-külön 
használható és mozgáskorlátozottak részére is alkalmasak. Az 
áttellenben lévő épülettorzó mellékhelyiségei olyan módon let-
tek megtervezve, hogy a ház közepére kerültek úgy, hogy nem 
kaptak elszívó rendszert. Sem a tervezés, sem a kivitelezés 
során! Magyarán, ha valaki használat után kijön onnan, akkor 
vele együtt érkezik a váróterembe a használatból eredő szag 
is! Ez elfogadhatatlan egy közintézményben, senkit nem sza-
bad ennek kitenni. Pláne egy egészségházban. Az orvosok is 
ugyanígy jártak volna. Nekik a szellőzés nélküli mellékhelyiség 
közvetlenül a rendelőbe nyílt volna. És ez csak a jéghegy csú-
csa. A folyamatosan szivattyúzott pince, vagy az utólagos gépé-
szet miatt átvágott beton és födémgerendák (!) eleve kizárták, 
hogy az az épület ilyen funkciót töltsön be. Természetes, hogy 
az újabb hasznosítás érdekében ezeket a problémákat tétele-
sen fel kell tárni és alkalomadtán – nagyon komoly költségek 
árán – orvosolni tudjuk.
Mindeközben sorra érkeztek a feljelentések. Mi tagadás, ez is 
kapóra jött. A feljelentés nyomán kiszálló hatóságok az épületet 
bejárva semmilyen szennyezést nem állapítottak meg, főleg an-
nak ismeretében, hogy az új rendelő zömmel a Villtesz egykori 
irodaszárnyába került, ahol egyáltalán nem folyt szennyezéssel 
járó tevékenység.
 

Minden igényt kielégítő konyhákat és fürdőszobákat kaptak az orvo-
sok

JN – És ahogy tartja a mondás, ahol bezáródik egy ajtó, ott új 
nyílik helyette…
 



Székely József – Gyakorlatilag minden i-re felkerült a pont és 
eljött az idő, hogy megszervezzük az ünnepélyes átadót és 
megnyitót. Egy ilyen esemény egyfajta lezárása a folyamatnak. 
Természetes, hogy meghívjuk mindazokat, akik részt vettek az 
új intézmény létrehozásában. November 16-ára esett a válasz-
tás és nagy örömünkre szolgál, hogy már van ilyen rendezvény 
megtartására alkalmas termünk, sőt az új Községi konyha ka-
pacitását is jelentősen be tudtuk vonni a szervezésbe. Milyen 
jó, hogy eljutottunk odáig, hogy mindent meg tudunk oldani a 
négy év alatt kialakított terekben, saját intézményeink közre-
működésével. Saját teremben, saját catering-gel ünnepelhet-
tük a saját orvosi rendelőnket.

A szalagátvágás pillanatai

Molnár Kati néni csapatának köszönhettük a finom szendvicse-
ket, salátákat és sülteket, míg a Katolikus Ifjúsági csoport díszí-
tette – mint mindig – magas színvonalon a termet, és készítette 
a desszerteket.
Az átadó során, a két felekezet vezetőinek áldását követően, 
Balla Mihály országgyűlési képviselővel és orvosainkkal együtt 
vágtuk át a nemzeti színű szalagokat az új rendelők bejáratá-
nál, majd közösen végig sétáltunk a helyiségeken. Ezután a 
Tükrös teremben emlékeztünk vissza az építkezésre és szám-
ba vettük azokat a fejlesztéseket, amiket az elmúlt négy évnek 
köszönhet Diósjenő.
Természetesen emelt hangulatban telt az ünnepi ebéd és 
a meghívott vendégeinktől sok dicsérő szót kapott a község, 
mind a rendelő, mind pedig a fogadás színvonalát illetően.

Az átadó ünnepség gasztronómiai vonzata
 
JN – Akkor nincs más hátra, a maga útjára kell bocsátani az 
épületet, hadd teljék meg a funkcióból fakadó élettel, lakják be 
az orvosok és minél többen gyógyuljanak általa.
 
Sz.J. – Balla Mihály képviselő úr, az átadó ünnepségen elhang-
zott szavait idézhetem, miszerint inkább az lenne a helyes, ha 
nem lenne szükség ilyen intézményekre, mert akkor egészsé-
ges emberek élnének a településen. De tudjuk, hogy egészség-
ügyi létesítményekre szükség van. Egyértelműen hozzájárul a 
faluban lakók jólétéhez, hogy helyben van egy olyan orvosi ren-

delő, ahol igen sok vizsgálatot el tudnak végezni. Hiszen bemu-
tattuk korábban, hogy mennyi féle, olyan laborműszer érkezett 
a pályázat keretében, amelyek nagyban segítik az orvosaink 
munkáját. És ha nagy szerencsével még egy fogászati röntgent 
is be tudunk szerezni pályázat útján, akkor elégedetten dőlhe-
tünk hátra az új rendelő ügyében.

Az utolsónak berendezett rendelő, a fogászati, ahol elsőként indult 
meg a rendelés

Persze most, a beköltözés során még előjöhetnek apróbb prob-
lémák, de így van ez mindenhol az életben. Ezekre már nem 
fogunk emlékezni, csak az fog a szemünk előtt lebegni, hogy 
igen, Diósjenő központjában megújulhatott a legmeghatáro-
zóbb épülettömb és ebben szinte mindent megtalálnak az itt 
élők.



A Községi konyha mindennapjai
 Tóth Gábor

Nagy örömmel adtunk hírt korábban, hogy megújult a Községi 
konyha az iskola épületében, a szakavatott csapat, illetve a kor-
szerű berendezések együttműködésével már nyár elején meg-
indulhatott a munka. 

Zajlik a munka az új konyhában

A konyha felújítási pályázata már évekkel korábban napirenden 
volt, de adminisztratív okok miatt az akkori kiírásról lecsúszott 
a falu, így a 2019-es helyhatósági választások után, csak 2021. 
augusztusában érkezhetett a jó hír, miszerint elnyerte Diósjenő 
Község Önkormányzata a Községi konyha felújítására elkölthe-
tő, csaknem 80 millió forintot. Ez az összeg – akkor – lehetővé 
tette, hogy a helyiségek belsőépítészete, teljes gépészete, a 
konyha szekció külső előtetőzése, illetve a működéshez szük-
séges összes, nagyüzemi konyhatechnikai berendezés, eszköz, 
géppart megérkezhessen.
Az óvodai-iskolai étkezéseken felül a település szociális étkez-
tetése, a rendelhető menü elkészítése, illetve a nyári táborok 
külső ellátása is biztosíthatóvá vált a több, mint 400 adag lefő-
zésére alkalmas eszközökkel és az évek óta összeszokott csa-
pat közreműködésével. A konyha az Aranydió Óvoda-Bölcsőde 
és (a funkciók kiegészítésével) Konyha szervezeti irányítása alá 
került.
 
Az eltelt hat hónap alkalmat ad a visszatekintésre, bepillantást 
nyerve a napi munkába, a fejlesztésekbe és a konyha működé-
sének fogadtatásába.
Az óvodásoknak és iskolásoknak összeállított menüsort Molnár 
Kati egy, a közétkeztetésben használatos, az EMMI 37/2014-
es rendeletének megfelelő, tápanyagszámító program, a Nutri-
Com 5 segítségével állítja össze a tízórai, ebéd és uzsonna 
vonatkozásában. A szoftver segítséget nyújt az OGYÉI által is 
tesztelt szükségleti ajánlások kiszámítására és ellenőrzésére, 
ami nagy könnyebbség a napi munkában. Tehát így áll össze a 
napra, hétre lebontott menü, mind a gyermekeknek, a menzá-
soknak, mind pedig a szociális étkeztetést igénybe vevőknek.

Kati néni annyival egészítette ki a program adta adatbázist, 
hogy egy dokumentumon látható a különböző korcsoport nyers-
anyag szükséglete adagra lebontva egészen gramm szinten, így 
könnyen kiszámítható a költsége az adott ételnek. Ez alapján 
pedig nyomon követhető, hogy az 5/2023.(V.30.) Önkormány-
zati Rendeletben meghatározott élelmezési nyersanyag norma 
és térítési díj különböző kategóriákban teljesíthető-e. A nyári 
szünet mindenképp nagy kiesést produkál minden közétkezte-
tő számára. De az alapos tervezésnek a táboroknak és a ven-
dég ebédet igénylőknek köszönhetően deficit nélkül vészelték 
át a nyári szünet okozta bevétel kiesést. A konyha üzemeltetése 

a meghatározott költségnormák keretein belül marad.
Az élelmezési feladatokon túl kiemelt szerepet kap a konyha 
HACCP megfelelősége is, ami leegyszerűsítve egy minőség-
biztosítási rendszer, közismerten a „termőföldtől az asztalig” 
élelmiszer-kezelési lánc minden állomásának monitorozása. 
Így a hűtők üzemkezdési és üzemzárási hőfokainak, az elké-
szített ételek főzési/sütési hőfokainak és meghatározott időn 
túli melegen tartásának a feljegyzésével, ellenőrzésével is kell 
foglalkozni.
Az egyes adagok mennyiségi előírásainak határértékeihez vi-
szonyítva jellemzően a felső értékek a gyakoriak, azaz minden 
adag bőséges, mind a gyermekétkeztetésben, mind pedig a 
vendégmenüben egyaránt, miközben az nyersanyagfelhaszná-
lás végig takarékosan történik.

Az ősz folyamán, a mindennapos üzem közepette lezajlott a 
Nébih ellenőrzése is, ami összesen 78 pontot eredményezett. 
Ez az értékelés rávilágított arra, hogy van még mit fejleszteni 
az új konyhaüzemben. Az adagok méretével, a menüsor mi-
nőségével és az alapvető higiéniával kapcsolatban nem volt 
pontvesztő minősítés. A levonások például az egészségügyi 
kiskönyv nem a dolgozónál volt hanem az irodába. Hajháló hiá-
nya, vagy éppenséggel jegygyűrű munka közbeni viselése miatt 
keletkeztek. A konyhát üzemeltető önkormányzat a vizsgálati 
eredmény tükrében mindent megtesz, hogy a feltárt hiányossá-
gokat mihamarabb megszüntesse, sőt újabb ellenőrzést kért, 
hogy a jelenlegi 78 pontot akár 90 fölé teljesíthesse. A most el-
ért pontszám egyébként így is kiemelkedő eredmény a környék-
beli konyhák statisztikájában. Az ellenőrzés 7 órától 12 óráig 
tartott  a négy dolgozó helyett 3 fő végezte a napi teendők 
A működés során a szigorú előírásoknak meg kell felelni, vi-
szont a konyha vezetésében ott van a kísérletező kedv is, így 
beszélhetünk a menüben kínált fogások időnkénti megújulá-
sáról is, hiszen az őszi tanévkezdés óta már több alkalommal 
is új ízek kerültek a tányérokba. Ezek között van sikeres, van 
kevésbé közkedvelt, így amelyiket sikerrel fogadott – az amúgy 
leginkább kritikus – gyermeksereg, az benn is marad a kínálat-
ban. Így történhetett, hogy megjelent az édes-savanyú szósszal 
elkészített csirke, vagy legutóbb a teriyaki csirke. Mindkettő fo-
gás világszerte ismert ízeket hoz el a diósjenőiek asztalára. A 
kínai mártás vegyes fogadtatású volt, a japán teriyaki viszont 
repetás fogásra sikeredett.
 
A Községi konyha működési szabályzatát a Képviselő-testület 
novemberi ülésén tárgyalta, az ott elhangzott beszámolót elfo-
gadta, ami egyértelműen arra mutat rá, hogy kiváló a fenntartó 
és az intézmény együttműködése. A hetente közzétett menü si-
keres, a lakosság, ezen étkezési formát igényló része befogadja 
az újításokat.
A fejlesztés ezzel nem is torpan meg mivel a konyha dolgozói 
több fogadásra készítettek desszerteket, hideg tálakat, amit 
dicsértek a résztvevők.  A testület elé került az a javaslat is, 
miszerint a konyha szolgáltatásait ki lehetne terjeszteni olyan 
lakossági és közületi igényekre, mint pl. családi események 
vendéglátási feladatai, így esküvők, keresztelők, születésna-
pok, osztály találkozók, temetések utáni összejövetelek lebo-
nyolítása, vagy cégek, szervezetek, vállalkozások alkalmi ese-
ményeihez kapcsolódó catering szolgáltatás. Erre vonatkozóan 
a Pénzügyi Bizottság és a Testület összehangolja a javaslatokat 
és rendeletbe foglalja a működés ilyetén kibővítését.

A Köszégi konyha fenntartója és az ott dolgozók együttes célki-
tűzése,  hogy a felújított konyha az egész település javát szol-
gálja a legfiatalabbaktól az idős korosztályig.
 

(A cikk megírása Molnár Istvánné Kati szakmai segítségével 
történt. Köszönjük!)



Megtölteni élettel és tartalommal...
A készülő Szentgyörgyi kiállításról
 Végh József írása

Egy település lakóinak helyi identitástudata nélkülözhetetlen a 
közösség fennmaradása érdekében. Amikor egy híres szülött-
ről van szó, akkor emlékének ápolása közös érdek.

Szentgyörgyi István 
színművész Diósjenőn 
született 1842-ben. 
Hét évtizedes színészi 
működés során hatvan 
évet a Kolozsvári Nemzeti 
Színház színpadán 
töltött el. Korának 
egyik legjelentősebb 
férfi színésze volt, ki 
a játékával nem csak 
Erdély, hanem Budapest 
és Bécs közönségét 
is meghódította. A 
m a r o s v á s á r h e l y i 
egyetem évtizedeken 
keresztül az ő nevét viselő 
intézményből bocsátotta 
útjára a magyar nyelvű 
színművészeket.

Életem úgy alakult, hogy 1977-től tíz éven át igazgathattam a 
nevét viselő diósjenői Szentgyörgyi István Művelődési Házat. Azt 
gondoltam akkor, hogy helytörténészként tenni kellene valamit 
az intézmény névadója emlékezete érdekében. Akkor még élt 
a színművész két leánya. Mindkettő túl volt már a kilencvenen. 
Kató leányát Budapesten kerestem fel, s kaptam is tőle néhány 
újságcikket fotót. Tőle kérdeztem meg Szentgyörgyi Margit 
elérhetőségét. Megtudtam, hogy Érden él, de azt tanácsolta, 
hogy ne is menjek el hozzá, mert ő már elzárkózott attól, hogy 
fogadja a Színművészeti Múzeum, az Országos Széchényi 
Könyvtár, a Nemzeti Múzeum megkeresését, de nem volt 
hajlandó találkozni a sajtó, rádió és a televízió munkatársaival 
sem.

Emléktábla avatása az egykori művelődési ház falán

Ennek ellenére ellátogattam Hozzá egy nagy csokor vörös 
rózsával, s már az első alkalommal nagy szatyrokkal hoztam 
el a Szentgyörgyi hagyaték értékes ereklyéit. Ettől kezdve 
gyakorta megjelentem az érdi háznál. Előfordult, hogy én 

vágtam össze a téli tüzelőt, bevásároltam Margit néninek, s 
amiben tudtam segítettem neki. A kialakult jó kapcsolat révén 
mindig kaptam valami új adalékot a diósjenői állandó kiállítás 
számára. Korántsem arra gondolok, hogy csak a személyes 
szimpátia miatt juthattam ezekhez a kincsekhez. A néni 
ugyanis rájött, hogy ha immár 93 évesen nem gondoskodik a 
hagyaték sorsáról, akkor az minden bizonnyal elvész. Ezért volt 
számára elfogadható az, hogy a diósjenői Szentgyörgyi István 
Művelődési Ház igazgatójára bízza az emlékek gondozását. Az 
állandó kiállítás el is készült abban a szép művelődési házban, 
ami a mai élelmiszer bolt helyén volt.

1987-ben meghívást kaptam, hogy a Rétsági Járás Művelődési 
Osztályán lássam el a közművelődési felügyelői teendőket. A 
szakmai előbbrelépés csábító volt, így elvállaltam az állást. 
A Szentgyörgyi kiállítást természetesen a helyén hagytam, 
mondván hadd lássa mindenki. Egy bő hónappal később már, 
mint közművelődési felügyelő érkeztem Diósjenőre, mikor 
egy tanácsülésen napirenden szerepelt a művelődési ház 
munkája. Itt ért az a meglepetés, hogy azt mondták nekem, 
hogy semmi közöm sincs a kiállításhoz. Elismerték azt, hogy én 
ezt a magam erejéből hoztam létre, s magam pénzéből jártam 
utána a dolgoknak, de az volt az indok, hogy én ezt a pénzt 
kultúrigazgatóként kerestem Diósjenőn. Még az sem hatotta 
meg őket, hogy én a keresetemből krumplit is vettem, sőt 
pelenkát is a gyerekeimnek. Ezt is visszakérik?

Keserű szájízzel, de még aznap este hazahoztam az egész 
kiállítást. Így fordulhatott elő, hogy az egész anyag mindmáig 
megvan. Azóta már a művelődési ház sincs meg. A „hivatalosok” 
persze nem hagyták annyiban. Született rendőrségi feljelentés, 
s a rétsági pártbizottságra is beidéztek. Kínos volt a 
meghurcoltatás, de aztán gyorsan elcsitult az egész, lévén, 
hogy a feljelentők azt sem tudták, hogy mit keresnek rajtam. 
Ők ugyanis nem jártak a kiállításon.

Ennek immár 36 éve. A gyűjtemény ez idő óta is folyamatosan 
gazdagodott. Az eltelt évek alatt számos alkalommal 
hangoztattam, hogy szerintem ennek a kiállításnak Diósjenőn 
a helye, de most már én diktálom a feltételeket: amennyiben 
megoldódik a kiállítási anyag biztonságos, állandó és méltó 
elhelyezése, akkor nem látom akadályát annak, hogy ez az 
értékes együttes ismét látható, látogatható legyen.

Úgy tűnik, hogy ezek a feltételek most valósulhatnak meg. Az 
önkormányzat tulajdonába került a volt VILLTESZ üzem épülete. 
A földszinten orvosi rendelők sora nyílik meg hamarosan, s a 
tágas emeleti termekben kiállítások készülnek. A legnagyobb 
térben egy országos jelentőségű képzőművészeti kiállítás, 
s egy külön helyiségben nyerhet elhelyezést a Szentgyörgyi 
hagyaték. Már folyik ennek a megvalósítása, készülnek a helyre 
méretezett vitrinek, folyamatban van a színlapok keretezése. 
Úgy tűnik, hogy a Bajor Gizi Színészmúzeumtól is kölcsön kapjuk 
a Szentgyörgyi mellszobrot, amelyről egy bronz szobormásolatot 
tervezünk öntetni.

A kiállítások üzemeltetési háttereként létrehoztunk egy 
alapítványt. Ez az alapítvány jelentette meg a színművészről 
szóló gazdag tartamú könyvet is. Az együttműködés során 
mindig is fontosnak tartottam azt hangsúlyozni, hogy a kiállítási 
anyag továbbra is az én tulajdonom marad, de mindaddig 
Diósjenőn lesz látható, amíg a korábban megfogalmazott 
feltételek fennállnak. Amennyiben ezek a későbbiekben 
bármilyen ok miatt megszűnnének, az anyag átszáll a 
Színművészeti Múzeumra. 
Őszintén remélem, hogy mindkét jelentős kiállítás sokáig 
szolgálhatja falunk hírnevét.



Nem minden fenékig tejfel
 Munkatársunktól

Sorra érkeztek nyár végére a jó hírek: újra indult az ATM, meg-
kezdődött a bekötő felújítása, végéhez közeledett az orvosi ren-
delő építése, megnyílt az Ágnes fürdőház, kezdődik a bölcsőde 
építése, mind, mind pozitív hírek, melyek a falu tudatos fejlődé-
sét bizonyítják. Aztán homokszem került a gépezetbe.

Javában belefordultunk az őszbe, amikor az ilyenkor szokásos 
kerti munkák közepette szembesülnünk kellett azon furcsaság-
gal, ami mindig hatással van az aktuális közéletre. Tudni illik, 
hogy Diósjenő Önkormányzata az elmúlt négy évben bevezet-
te a tavaszi és őszi zöldhulladék begyűjtését, az önkormány-
zati hulladékudvaron történő befogadással. Az így keletkezett 
lombokat, nyesedéket ledarálták és fűtőanyaggal szolgáltak a 
közintézményeknek. Egy bejelentés során viszont a Kormányhi-
vatal megállapította, hogy „jogosulatlan hulladékgazdálkodás 
folyik”, amit haladéktalanul be kell szűntetni.
Volt egy működő gyakorlat, ami igyekezett enyhíteni azt a prob-
lémát, amit a kertekben keletkező lombhulladék égetésének 
tiltása okozott. A szabad téren történő égetést kormányrende-
let tiltja az egész országban. Ha valaki éget, az bűncselekmény. 
Ezt egy önkormányzat nem írhatja felül, még annak ellenére 
sem, hogy az avar, a nyesedék elégetése, a kártevők ilyetén 
módon történő elpusztítása már több száz éves szokás a falu-
világban.
Folyamatos vitát generált a helyzet, hogy a komposztálás he-
lyett inkább az égetést választják sokan, holott a saját magunk 
által előállított, tápanyagban gazdag zöldtrágya sokkal inkább 
környezetbarát megoldás, mint az összekötegelt ágakat, dízel 
üzemanyaggal elszállítani több kilométerre, ahol összegyűjtik 
és ott rohasztják el. Mindeközben műtrágyát vásárol a helyi 
kerttulajdonos, hogy pirosabb legyen a paradicsoma.
Azt az égetést hivatott csökkenteni a zöldhulladék begyűjtése, 
ami még a tiltás ellenére is gyakorlat, és súlyos légzőszervi 
megbetegedésekhez járul hozzá. Az országos statisztikákból 

arányítva, évente 5-6 ember hal meg Diósjenőn légzőszervi 
betegségben. Az égetés ilyen fokú támogatása merénylet min-
denki tüdeje ellen, köztük a bejelentőjé ellen is, aki a beadvány 
megfogalmazásakor valószínűleg ezt a hozadékát végig sem 
gondolta tettének.
Már nagyon sokszor esett szó lapunk hasábjain is a kerti lomb-
hulladék tudatos kezelésének mindenre kiható következmé-
nyeiről. A légszennyezés mellett a begyűjtött nyesedékből tü-
zelőanyag készülhet, amit az arra alkalmas, zárt rendszerű, 
kéménnyel ellátott fűtőberendezésben lehet eltüzelni, de emel-
lett a kerti lombok utólagos felhasználása között megtaláljuk 
a talajtakarás lehetőségét is. Ez sem elhanyagolandó, hiszen 
évről, évre melegszenek a nyarak, úton vagyunk az elsivata-
gosodás felé, tehát a kerti talajunk vízmegtartása életbevágó 
fontosságú.
Ellentmondásos a helyzet, mert akkor most mitévők legyünk? 
Elvigyük a begyűjtésre, elvitessük a kukásautóval, vagy hagyjuk 
a területünkön és komposztáljunk, talajt takarjunk? De semmi 
esetre sem égessünk! Ha az egyik kimeneti lehetőséget, azaz a 
helyben, de központi begyűjtést, pusztán politikai indulatokból 
táplálkozva „kinyírjuk”, akkor sokan a könnyebb utat választják 
és inkább meglocsolják fáradt olajjal és alágyújtanak. Rádob-
ják az esőnedves avart és mi az eredmény? A nyomott őszi dél-
utánokon köddé dermedő füstréteg borítja az egész települést.

Éppen emiatt is, talán nem véletlen, hogy a helyi gyakorlat kény-
szerű beszűntetése után kis idővel kérdőív érkezett a Vidékfej-
lesztési Minisztériumtól, amiben arról kérdezik a településeket, 
hogy milyen önkormányzati gyakorlat működik a zöld- és ághul-
ladékok helyi hasznosítására vonatkozóan. Ez egyértelműen 
arra sarkallja Diósjenő polgármesterét, hogy ne hagyja annyi-
ban ezt az elmarasztaló határozatot. Keresi a lehetőségét, hogy 
miként tudna a települési önkormányzat hulladékkezelői enge-
délyhez folyamodni, hogy továbbra is a lakosság segítségére 
tudjon sietni ebben a kérdésben, mindannyiunk egészsége és 
környezetünk megóvása érdekében.
A begyűjtés ellehetetlenítésével az egész lakosság veszített. 
A kevéske kapott zöldhulladék zsák mellé rengeteg további-
akat kell majd vásárolniuk, az ághulladékot az előírtaknak 
megfelelően darabolni és kötegelni kell, a porta elé kirakva 
heteket-hónapokat vár majd az elszállításra, a hulladékkeze-
lő közszolgáltató szabályai szerint, ingatlanonként korlátozott 
mennyiségben. Veszített az élővilág is, rengeteg üzemanyag el-
égetésével utaztatjuk majd a zöldhulladékot, veszítettek tüdő-
betegeink és allergiásaink, mert pénzszűke miatt a törvényi 
tiltás dacára is lesz, aki az égetést választja. 
Nem mellesleg a begyűjtött ághulladék több heti fűtőanyaggal 
szolgált az óvoda számára, vagy mulcsanyaggal a parkjainkba.  
Valójában – mindannyiunkkal együtt – veszítettek a feljelentők 
is. 
Egy népszerű és környezetbarát gyakorlatot szüntettek meg ez-
által.



Szüreti felvonulás képekben
 Tudósítónk képriportja

A szeptember 9-i Szüreti felvonulás csodás időben zajlott déli 
12 és délután 3 óra között. A menet pontosan indult a Tájház 
elől, érintette a Strandot, a Börzsönyi utat, a focipályát, a boltot, 
majd a Kukac büfénél fordult vissza a falu felé. Nagyon sokan 
öltöztek be, nekik külön köszönet a hagyományörző viseletért. 
A talpalávalót Szénási Attila szolgáltatta a zenésautón.
A Kukac büfénél a Horgászegyesület finom süteménnyel fogad-
ta a felvonulókat, a Tájháznál pedig babgulyás várta az érke-
zőket.
Este pedig Szüreti bál volt a Play Rendezvényházban.



Idősek napja
 Munkatársunktól

Szeptember 30-án rendezte meg diósjenő Önkormányzata az 
idei Idősek napját a már szokásosnak mondható Tükrös terem-
ben.

A délután fél kettőtől nyitva álló közösségi színtérbe sorra ér-
keztek a falu szépkorú lakosai, akiket a tartalmas műsor mel-
lett pogácsa és innivaló is fogadott.
Az Aranyadió Óvoda és Bölcsőde ünnepi műsora után Székely 
József polgármester köszöntője következett, majd Végh József 
helytörténész mesélt a a diósjenői múltról.
A program zárásaként a Marcali 3 tenor szórakozatta a közön-
séget közismert operettslágerekkel.
A rendezvényre az önkormányzat ingyenes buszjáratot indított.

A Marcali 3 tenor diósjenőn, a Művészetek Háza Tükrös termében

Emléktáblát avattunk
 Jenői Napló

Október hatodikán az 1848-49-es forradalom és szabdságharc 
vértanúira emlékeztünk.

A magyar nemzet egyik legszomorúbb napján szerte a magyar-
ság lakta területeken megemlékeztek a forradalom leveréséről 
és a megtorlások időszakáról. Az Aradi Tizenhármak emléktáb-
lát kaptak Diósjenőn, a Pincesoron található, ’48-as emlékmű 
mészkőfalában. Az emléktábla magántőkéből valósulhatott 
meg.
A táblaavató ünnepségen a polgármesteri beszédet követően 
Végh József helytörténész emlékezett meg a vértanúkról, majd 
a Szentgyörgyi István Általános Iskola színvonalas műsorát te-
kinthették meg az avatásra érkezők.   

A színvonalas emlékműsor szereplői Berki Péter intézményvezetővel 
és Székely József polgármesterrel a pincesori emlékműnél

Az ’56-os forradalomra emlékeztünk 
 Jenői Napló

Az októberi megemlékezések sora a 23-i események felidézésével 
folytatódott az ’56-os emlékműnél.

Az 1956 őszén lezajlott forradalom szomorú emlékét a Diósjenőn 
élők is őrzik, minden évben egyre többen látogatnak el a kopjafához 
és vesznek részt a megemlékezésen. Évről évre színvonalasabb 
műsorokkal készül a Szentgyörgyi István Általános Iskola, ami a 
diákok lelkes közreműködésének és a felkészítésükön, magas 
elhivatottsággal dolgozó pedagógusok munkájának eredménye. Idén 
Dan Marica készítette fel a „Sztálin szobrot is ledöntő” diáksereget a 
megemlékezés műsorára. 
Beszédet mondott Székely József polgármester, Karászi Attila 
református tiszteletes és műsort adott a Gaudate jelnyelvi kórus.
  

A speciális olimpia 33 éve
 Tudósítónktól

Egymást követték a nívós rendezvények októberben. A Göllesz Inté-
zetben szárnyat bontott Magyar Speciális Olimpia Szövetség első 33 
évéről, október 26-án emlékeztek meg a Kastély SE. és a meghívott 
vendégek.

Az eseményen Wisinger János, az MSOSZ örökös-tiszteletbeli elnöke 
mutatta be új könyvét és látta vendégül Schmitt Pál olimpiai bajnokot, 
volt köztársasági elnököt, a MOB tiszteletbeli elnökét, Fábián László, 
olimpiai bajnokot, a MOB főtitkárát, Molnár Zoltán, a Magyar Edzők 
Társaságának elnökét, valamint az elmúlt 33 évben aktív szerepet vál-
laló intézeti sportolókat, edzőiket, helyi közéleti szereplőket.
A magas színvonalú fogadás vendéglátását a Katolikus Ifjúsági csoport 
bonyolította. Az eseményen fotókiállítás is volt az MSOSZ sportolóiról.



Az egykori művelődési ház történetei 
 Végh József - helytörténész

Legutóbbi számunkban indítottuk el azt a kis sorozatot, 
amiben Diósjenő történeteiből mazsolázunk, de azok közül is a 
mulatságosabb, minden korosztályt megnevettető fejezeteket 
igyekszünk feleleveníteni. 

Életem egyik legszebb időszaka volt, amikor 1976-tól tíz évet 
eltölthettem szülőfalum művelődési házában. Az volt az az 
időszak, amelyre a kultúrház aktív szereplői máig szívesen 
emlékeznek vissza. Voltak kiváló és népes civil szervezetek, 
klubok, szakkörök, kiscsoportok. Minden korosztály számára 
tudtunk tartalmas elfoglaltságot kínálni. Természetesen 
nem gondoljuk azt, hogy mindezt mai korunkkal hasonlítsuk 
össze, de mindenesetre elgondoltató tény az, hogy azokban 
a jelentősebb térségbeli településeken, ahol nem szűntették 
meg az kultúrházat, máig jól működnek ezek az intézmények 
és közösségi formák.

Diósjenő egykori művelődési háza

A tíz év alatt számos emlékezetes eseményre került sor, melyek 
közül néhányra ma is mosolyogva gondolunk vissza.

A Tudományos Ismeretterjesztő Társulat égisze alatt gyakorta 
voltak előadások a legkülönbözőbb témakörökben is. Egy 
alkalommal a jeles előadó az alkohol káros hatásairól próbálta 
győzködni a szép számmal megjelent közönséget. A hallgatók 
között jelen volt egy ismert cigányprímás is, aki nem bírván 
magában tartani a véleményét hozzászólt, mondván, hogy ő 

akkor tud a legszebben muzsikálni, ha már van benne néhány 
feles. Az előadó – feltalálván magát – azt ajánlotta, hogy tegyünk 
egy próbát. Elkérte a prímás hegedűjét és lehangolta. Ezt 
követően visszaadta a tulajdonosának, kérve őt, hogy hangolja 
újból fel. A kiváló zenész egy-két perc alatt újra felhangolta a 
hangszert, s talán még szebb is lett a hangja, mint azelőtt.

Az előadó folytatta a mondandóját, de ezt megelőzően elküldött 
valakit két deci konyakért a vendéglőbe. A küldönc hamarosan 
meg is érkezett, s prímás legnagyobb meglepetésére, azt kérték 
tőle, hogy igya meg a finom itókát. Ő persze kapva kapott az 
alkalmon, s örömmel teljesítette a kérést. Egy szűk óra múlva 
véget ért az előadás, s a vendég ismét elkérte, s lehangolta 
a hegedűt. A kérés most is az volt, hogy hangolja újra. A mi 
prímásunk bizony nyolc-tíz percig is próbálkozott, de most 
valahogy nem sikerült előcsalnia a hangszeréből a korábbi 
szép dallamokat.

A Diósjenőn élőknek természetes immár, hogy a falu együtt él 
az egykori kastélyban működő szociális otthonnal. Az intézet 
lakói – hacsak tehetik – szívesen kijönnek a faluba ma is. 
Mindig természetes volt számunkra is, hogy az otthonlakók 
minden rendezvényre eljöttek. Ráadásul ők szívesen ültek a 
legelső sorokba, ahová a falu lakói nemigen foglaltak helyet.

Egy alkalommal egy színtársulat adott előadást a kultúrházban. 
Megtelt a színházterem, s az első sorokban most is otthonlakók 
foglaltak helyet. Az előadás fénypontján egy primadonna lépett 
a színpadra nagy antréval. Gyönyörű hangját kiengedve kezdte 
el a műsorát, de letekintve a nézőtérre, elakadt a lélegzete. 
Mindez csak néhány pillanat volt, s a továbbiakban zavartalanul 
lezajlott az előadás. A függöny lecsapódása után azonban ezt 
kérdezte: „Igazgató úr, sok nova bor terem itt?”

Vendégünk volt egy neves színésznő. A magyar irodalom 
remekeiből válogatott részletekből állt a műsora. A művelődési 
ház kistermében fogadtuk. A mintegy hatvan fős közönséggel 
nem is maradt üres szék. Minden rendben zajlott, a közönség 
hálás tapssal köszöntötte a verseket, egészen addig, míg egy 
zavaró körülmény meg nem akasztotta őt szavalás közben. A 
sarokban ugyanis a bőrkabátjába burkolódzva ült egy férfi, s 
elnyomta őt az álom. Valószínűleg nem a művelődési ház volt 
az első intézmény, amit aznap felkeresett. Ebből még nem 
is lett volna baj, de miután hangosan és reszelősen horkolni 
kezdett, félbeszakadt az előadás. A művésznő vérig volt sértve, 
s előadás után – még mindig az inzultus hatása alatt lévén 
– magából kikelve kiabálta, hogy többet nem jön Diósjenőre. 
Ebben maradtunk.

Gyémántdiploma
 Tóth Gábor

A Szentgyörgyi István Általános Iskola egykori igazgatóját, 
Mocsári Gergelyt köszöntötték munkatársai az IKSZT-ben október 
6-án, délután. A hajdani kollektíva azon alkalomból jött össze, hogy 
2023. szeptember 23-án Mocsári igazgató úr gyémánt oklevelet 
kapott az Eszterházy Károly Katolikus Egyetemen (korábban Egri 
Tanárképző Főiskola) 60 éve megszerzett tanári diplomájának 
kerek évfordulójára.
Mocsári Gergely okleveles matematika-kémia-műszaki ismeretek 
és gyakorlatok szakos általános iskolai tanár. 1981-ben került a 
diósjenői iskola élére és 27 éven keresztül vezette az intézményt. 
Sok éven keresztül, tanévenként több mint 400 tanuló és a 25 fős 
tanári kar tartozott intézményvezetői igazgatása alá. Regnálása 
alatt lett újjáépítve az iskola és volt év, amikor az új NAT első 
példányát ő vehette át itt, Diósjenőn a minisztérium munkatársától. 
Mocsári igazgató úr több ezer diákot bocsátott útnak a nyolcadik 

év végén, csak Diósjenőn. A mai napig tanít, megbecsült tanára 
minden diáknak.



Vármegyei Viseletes Bál 
 Sztregovai Erika

A palócság néprajzi értékeinek életben tartása érdekében ren-
dezték meg október 21-én az első Nógrád Vármegyei Viseletes 
Bált Rimócon, melyre Nógrád megyében harminc település, 
köztük Diósjenő is meghívást kapott. 

Ez alkalomból képviseltük népviseletünkkel falunkat a több 
mint száz, népviseletes bálozó között. A Magyar Művészeti 
Akadémia ösztöndíjas fotósának, Mohos Zsófiának az ötletéből 
indult ez a találkozó, ő maga fotózta le településenként a 
viseletes jelenlévőket. Az eseményt a Himnusszal nyitották 
meg, felemelő volt ott állni és együtt énekelni a többiekkel, 
miközben szétnézve mindenkin ugyanaz az érzés látszódott. 
A meghatódottság, hogy együtt veszünk részt ezen alkalmon. 
Dr. Bablena Ferenc, a Nógrád Vármegyei Önkormányzat 
Közgyűlésének alelnöke köszöntőjében elmondta, hogy „öröm 
látni azt, hogy a települések meg tudják mutatni Nógrád milyen 
értékekkel és viseleti szépségekkel rendelkezik”. 
Örök élmény volt részt venni a nyitótáncon, és ezt mindannyiunk 
nevében mondhatom, hogy aki a néptáncot szereti, annak ez 
élete egyik legszebb pillanata volt.

(b-j) Kovács-Pálffy Anna idősebb asszony viseletben, Sztregovai 
Erika felnőtt, házasság előtti lány viselet, Bier-Hajdú Barbara fiatal 
lány viselet, Pápai Erika „gyermek nélküli fiatalasszony” viseletben, 
Vargáné Bánki Krisztina „fiatalasszony, már gyermekkel” viseletben.

Ésszel égess!
 Levegő Munkacsoport

Kertes házak között sétálva sokszor érezzük az égő műanyagok, 
gumi, pozdorja jellegzetes, kellemetlenül édeskés-fanyar 
szagát... 
 
...és lélegezzük be a füstöt a tüdőbe, a véráramba, marja a 
szemünket, kikészíti idegeinket. Nem értjük, miért kiabálunk 
a gyerekkel, veszünk össze a párunkkal, miért ülünk megint az 
orvosi rendelőben, vagy jön értünk a mentő...
A hulladékok égetésekor sokféle mérgező anyag szabadul fel. 
Ezek nagy koncentrációban azonnali halált is okozhatnak, kisebb 
koncentrációban megbetegítenek, magzatban-gyerekben 
fejlődési rendellenességet okoznak. A PVC égéstermékei közé
tartozik például a foszgén vagy a dioxinok. A foszgén az első 
világháborúban harci gázként bevetve katonák ezreinek halálát 
okozta. A dioxinok egészségromboló hatása kiemelkedően 
sokrétű: nőknél meddőséget, torzszülött csecsemőket, 
férfiaknál impotenciát okoznak. Károsítják az immunrendszert
és a hormonháztartást. A zsírszövetben elraktározódva felezési 
idejük 7–11 év. A PVC-n kívül nagyon sokféle egyéb műanyagot
használunk, mindenféle adalékanyagokkal. Az égéstermékek 
ártalmai is ennek megfelelően sokrétűek és súlyosak. Csak 
néhány példa: bőrirritáció, rák, idegrendszeri zavarok és 
következményeik, az immunrendszer zavarai, mandulák 
krónikus duzzanata, a hormonháztartás zavarai, meddőség, 
impotencia, fejlődési rendellenességek, magzati károsodás, 
veleszületett szívproblémák, halva születés, fejfájás, vérsejtek 
károsodása, máj- és vesekárosodás, légzési elégtelenség, 
asztma, tüdőgyulladás, tüdővizenyő, halál.

A mérgeket a mi kéményünkből messze viheti a szél. A 
kertünkben lecsapódó, az ajtón-ablakon, réseken át a 
lakásba kúszó égéstermékek nemcsak a saját kéményünkből 
származnak, hanem a szomszéd házból, a szomszéd utcából, 
a szomszéd faluból is. Mindezen okok miatt tiltja jogszabály a 
hulladékok, köztük a műanyaggal ragasztott pozdorja, festékes
fa égetését is. 
A jogszabály megszegői 500 ezer forintig terjedő 
bírságra számíthatnak, vagy a Btk. 248.§-a alapján 5 évig 
terjedő szabadságvesztésre.

Mit tegyünk, ha valaki a környezetünkben műanyagot éget?
• Adjuk oda neki ezt a szórólapot, hogy lássa, milyen 
ártalmakkal jár a műanyagégetés.
• A tűzoltóság (105) vagy rendőrség (107) segítségét kérhetjük.
• Forduljunk a járási (fővárosi kerületi) hivatalhoz postai 
levélben. A közérdekű panasz bejelentése illetékmentes. A 
jogszabályok, melyekre hivatkozhatunk:
▪▪ a 2004. évi XIX. törvény 141-143. §-a (közérdekű bejelentés),
▪▪ az 1995. évi LIII. törvény 97. § (2) bekezdése 
(környezetkárosítás bejelentése),
▪▪ és a 306/2010. kormányrendelet (ez szabályozza a levegő 
tisztaságát és tiltja a hulladékok égetését).

Bővebb felvilágosításért forduljon a Levegő Munkacsoporthoz!
Segítünk!

Levegő Munkacsoport
1081 Budapest, Üllői u. 18. I/9.
Postacím: 1465 Budapest, Pf. 1676
(06 1) 411-0509, 411-0510



Keresztrejtvény 
 Székelyné Bognár Eszter

A fotón a Zsibak-forrás mellől származó gerinctelen ősmaradványt láthatunk, amit a Magyar Természettudományi Múzeum, 
Őslénytani és Földtani Tára őriz. A forrás vízének gyógyereje ismert volt. A rejtvényből megtudjuk, hogy ki járt a helyi hagyomány 
szerint a zsibaki gyógytóra fürödni.

Vízszintes: 1. A MEGFEJTÉS 1. 
RÉSZE. 10.  Portugál szigetek. 
11. Te és én. 12. Faragatlan 
megszólítás. 13. Ruhatartó 
állvány. 16. Kanadai nagyváros. 
19. Témazáró röviden. 20. A 
MEGFEJTÉS 2. RÉSZE. 25. 
Országos Igazságszolgáltatási 
Tanács. 26. Hárem egynemű betűi. 
27. Keleti szláv nyelvet beszélő 
nép. 28. Római 50. 29. Csípős 
fűszer. 30. Hegyorom. 31. Norvég 
autójel. 32. A nyíl mutatja. 35. 
Oslo határai! 37. Dal. 39. Sasvári 
Sándor monogramja. 40. Nem fölé. 
42. Tésztát készített. 44. Kolumbia 
legnagyobb tava. 45. Árok szélei! 
46. A MEGFEJTÉS 3. RÉSZE. 
47. A múlt idő jele. 48. Szilárdan 
alátámasztott. 50. –va párja.

Függőleges: 1. Díszes épület. 
2. Verje az eső. 3. Mondani 

kezd! 4. A „vagy” kötőszó angolul. 5. Annamária becézve. 6. Becézett férfinév. 7. Nagy borválasztékkal rendelkező, csak borra 
specializálódott üzlet. 8. A teljes magyar abc második betűje. 9. Alkotóelem. 12. Két ország között elhelyezkedő keskenyebb-
szélesebb zóna. 14. Töltött kakaós keksz. 15. Ünnep, melyet az építők és építtetők akkor tartanak, ha a készülő épület elérte 
a legmagasabb pontját. 17. Sürgető szó. 18. Lhászából származó. 20. Lehet egyenes, vagy görbe, folyamatos, vagy szaggatott 
is. 21. Erika becézve. 22. Szerb származású előadóművész, énekes, a testvére keresztneve Dusán. 23. Gyakori kötőszó. 24. 
Hangtalanul ráz! 29. Szőlő levéből alkoholos erjedés útján nyert ital. 33. Fekvőhely. 34. Nyafogni kezd! 36. Azon a helyen. 38. 
Nemzetközi Olimpiai Bizottság. 41. Éneklőszócska. 43. A közúti járművek közlekedésére szolgáló kiépített, vagy kitaposott sáv. 
48. Kén vegyjele. 49. Luxemburgi autójel.

Felhasznált forrás: Végh József: Századok emlékezete. (Diósjenő, 2015)
A kép forrása: Magyar Nemzeti Digitális Archívum

Gondosóra Program
Egy korszerű eszköz, mely növeli az idősek 

biztonságérzetét. 

Kérje a tájékoztatást még ma, figyelje 
a meghirdetett időpontokat, ahol minden 

részletet megismerhet a programról.

www.gondosora.hu
Kapcsolattartó Diósjenőn: 

Glöckl Ferenc, 06-30-524-9575

Tisztelt Lakosság, kedves Betegeink!

Mint ismeretes, az új orvosi rendelő megépült, 
annak átadása megtörtént.
Szakrendeléseink átköltözése folyamatosan zajlik, 
de egymástól eltérő időpontban tudnak a szükséges 
infrastruktúrával az új helyen rendelést kezdeni 
orvosaink.
A telefon- és internet vonalak áthelyezése 
folyamatban van, így lapzártánkig nem kaptuk meg 
a rendelőkhöz kapcsolódó, új telefonszámokat.
A december végén megjelenő, idei utolsó Jenői 
Naplóban teljesen megújult információs táblát 
kapnak itt az utolsó oldalon, ahol minden friss 
elérhetőség fel lesz sorolva.


